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ÎNTRUNIREA COMITETULUI CONSULTATIV ICOMOS. PARIS, 27-29 MAI 1991 

Alcătuit din preşedinţii c::>mitetelo r naţionale din 
peste 80 de ţări şi ai celor 13 comitete internaţionale 
care grupează specialişti din anumite domenii, Comi

tetul Consultativ al ICOMOS şi-a desfăşurat lucrăril e 

reuniunii din acest an la Paris în Hotel Saint Aignan. 
Clădirea ridicată către 1640 de Pierre le Muet se află 
pe neschimbata rue du Temple din cartieru I Marais. 

Participarea conducerii ICOM05 şi a reprezentan

tului UN:sco a oglindit un mod operativ de cunoaş
tere, de implicare şi de acţiune în rezolvarea proble
melor acute ale acestei organizaţii internaţionale ne
guvernamentale. Roland Silva, preşedintele ICOMOS, 
şi Herb Storel, secretar general, au prezentat rapoarte 
sub;tanţiale, subliniind pro fesion1lismul instituţiei Şi 

princip1lele sale obiective, polarizate în acţiuni comune 
pentru protecţia, conserv1rea şi punerea în valoar·e a 
monumentelor. Şerb1n Cantacuzino, membru al Comi· 
tetulu i Executiv, a făcut propuneri de reorganizare, 
pentru d ipt1reJ. i n;tr Jm ~ntelor de I ucru ale ICOM8S 

la evoluţia grăbită a proce;ulu i care pune faţă în faţă 
patrimoniul arhitectural şi transformările continue ale 
societăţii. Doamna Reidel, repr·eze ntanta directorului 
general UN::SCO, a reînn:iit mărturiile interesului pe 
care UN:sco îl poartă ICOM:>:;-ului- ca preţios 

consultant de specialitate - şi sprijinul pe care înţeleg 

să i-l acorde în continuare. 

Lucrările au relevat rolul esenţial pe care îl au în 
conservarea monumentelor şi siturilor comitetele 
internaţionale din sinul ICOM:>S, org1nizate pe spe
cialităţi: arhe:ilogie, arhitectură vernaculară, artă 

rupestră, economia conservării, form1ţie (învăţămînt), 
fotogrammetrie, gestiunea patrimoniului, grădini şi 
situri istorice, lemn, oraşe istorice, piatră, structuq 
din p'imînt. turism cultur·al. Ele nu reuşesc totuşi să 

acopere pe deplin v1rietatea formelor existente, care 
ar privi, de pildă, clădiri specifice din cărămidă sau 
monumente in:J Jstriale. Pentru cunoaşterea cercetă

ri Io- si a dezb1teri lor acestor grupuri de I ucru, se impune 
ca. pe lîngă bu 'etinul de informaţii ICOM:>S/New 
Nouvelles, să fie publicată o revistă ştiinţifică. Ea ar 
putea cuprinde şi rezultatu I intervenţii lor finanţate 

de UNESCO. Centr.u I de documentare intenţionează, 

la rîndu I său să i ntensificc gruparea datelor referitoare 
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atît la situ r ile de:larate din lista p1trimoniului mondial 
cît şi la cele propuse, care reprezintă un potenţial de 
certă valoare. Se are în vedere, de asemenea, colabo
rarea cu Comitetele N 1ţionale şi cu grupări le regionale, 
încurajarea recrutării tinerilor, stabilirea cotizaţiilor 

în funcţie de venitul mediu din fiecare ţară. 
Ca preîe::l inte al C:im itetului Consultativ ICOMOS 

a fost aleasă d-na Carmen Afi:in Feliu, Spania, care este 
în pr·ezent preîedinte al Comitetului intern1ţio nal al 
grădinilor şi siturilor istorice. 

Încă din prim1 zi a reuniunii a fo;t silutată- cu o 
menţiune specială - reîntoarcere1 României în 
ICOMOS . E;te cun:iscut că între anii 1970 şi 1982, 
secţia română a ICOM :>5 a p1rticipat la foarte variate 
acţiuni. Să amintim doar lucrarea L'architecture vcrna
cufaire dans Ies Balkons 1 , la care Georgeta Stoica. 
membră a C:i.nitetului intern1ţional de arhitectură 

vernaculară, a contribuit cu studiu I L'architecture ver
naculoire en Romonie - ropp:irts oves le monde bolka
nique, sau Colocviul ICOMOS din septembrie 1980, 
org'inizat la Bucureşti - Buzău - mănăstirea M:'!ra , 
sub patronajul UNESCO şi împreună cu Asociaţia 

lnternaţion1lă de Studii Sud-Est Europene, avînd ca 
tem'i Patrim:Jniul cultural balcanic şi problemele seis
m/ce, cînd Vasile Drăguţ, Grigore Ionescu, Elena Pago, 

Tatiana Pogon>t. Alexandru Cişmigiu, Marcian Bleahu, 
A•Jrelian Trişcu, au prcz~ntat comunicări din partea 
ţării noastre. 

În planul Comitetului Con ;u ltativ a fost apreciată 
aderarea României la CONVENŢIA PRIVINJ PRO
TECŢIA PATRIM'.:>NIULUI CULTURAL ŞI NATURAL 

şi propunerile făcute pînă în prezent pentru cuprin
derea în acest p1trimoniu a monumentelor de arhL 
tectură : m1n1stirea f-brezu, ansamblul fortificat 
Biertan, mănăstirile pictate din nordul Moldovei. 
Cunoscîndu-se fondul bogat de monumente din Româ
nia şi specificitatea acestora, au fost deplînse pierderile 
samavolnice suferite în ultimele decenii şi preţuite 

măsurile de reorganizare a cadrului legal, înfiinţarea 

Comisiei N1ţionale a Monumentelor, Ansamblurilor 

' Publicată ln colecţ ia Etudes et documents sur le potrlmolne i;u 1-
turel, nr. 20, UNESCO. 
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şi Siturilor Istorice ş1 a D1retţiei sale operative, relua
rea activităţi lor de evidenţa, protecţie, control, proiec
tare şi execuţie, pe plan central şi în teritoriu. În 
secţia europeană de lucru a Comitetelor Naţionale 

şi în discuţiile purtate cu conducerea ICOMOS, s-au 
analizat posibilităţile de cooperare cu ţara noastră în 
domeniu I învăţămîntu lui de specia I itate, a restau rării 
- în specia I a monurrentelor de lemn şi piatră a 
valorificării arhitecturii populare. Organizaţia jeunes~e; 
et Patrimoine, prin Bernadette Grad1s, secretara sa 
generală, a marit la 12 numărul de burse acordat stu-

denţilor arhitecţi din \ara noastră, care pot să participe 
În acest an la scurte stagii pe şantiere de restaurare din 
Franţa, la Aix en Provence, Saint Antoine en !sere şi 

Château de Portes ş1 din ltal ia, la Gnallo - Como. 
La lucrările Com1tetulu1 Consultativ ICOMOS am 

reprezentat Comitetu I Român ICOMOS, ca delegat a I 
preşedintelui. dr. Radu Popa - la propunerea Domniei 
sale-. care a participat în aceeaşi perioadă la şedinţa 
Consiliului Europei de la Cracovia, Polonia. 

AURELIAN TRIŞCU 

DIN ŞEDINŢELE COMISIEI NAŢIONALE (MARTIE- MAI 1991) 

Şedinţa CNMASI ce a avut loc la 20 martie 1991 a 
luat în discuţie probleme legate de protecţia monumen
telor în noua situaţie creată de apariţia legii funciare, 
precum şi avizarea unor proiecte de restaurare sau refa
cere a unor monumente istorice. 

Arh. C. Hoinărescu a prezentat castelele cu parcuri din 
jud. Prahova, propunînd ca parcuri le să devină zone 
protejate, aparţinînd de domeniul public, în caz con
trar terenurile urmînd a fi împărţite prin legea fondului 
funciar (ele nefiind protejate de legea monumentelor, 
care încă nu există). [ste vorba despre: castelul „Tri
anon" oin Floreşti, cu un ~arc de 120 ha; castelul Mă
neşti, cu 43 ha de pădure: castelul Nicol~u. cu parc de 
20 ha; castelul Drăgăşeşti, cu parc de 5-6 ha. 

În aceeaşi ordine de idei s-a discutat cazul Mănăstirii 
Apostolache, ctitorie a lui Matei Basarab, din 1640: 
ruinele conacului Mărgir.eni, al stolnicului C-tin Canta· 
cuzino: ansamblul de la Filipeştii de Tîrg, cu conacul 
postelnicului, moară, palatul Pană Filipescu (cu iaz şi 
zonă plantată) . Tot în aceeaşi situaţ i e s1nt terenurile 
reprezentînd rezervaţii arheologice , problema fiind 
de a găsi soluţia cea mai bună pentru protecţia monu· 
mentelor, fără ca DMASI să intre în conflict cu comu
nele pentru terenurile în cauză. Fărerea generală a 
fost că monumentele sînt mai bine apărate dacă aparţin 
domeniului public, decît proprietăţii private. 

Alt subiect a fost acela al Mănăstirii Războieni, pe 
care Mitropolia Moldovei intenţionează s-o ridice în 
jurul bisericii osuar construită de Ştefan cel Marc în 
1496, la 20 de ani după lupta ce a avut loc aici. 

1.P.S. Daniel mitropolitul Moldovei, venit să susţină 
proiectul, a adus ca argumente dorinţa de a amenaja 
un loc de pelerinaj, o mănăstire de maici, care să îngri
jească biserica monument, precum şi o clădire care să 
adăpostească tabăra pentru tineretul creştin şi cazarea 
pelerinilor. Mănăstirea propriu-zisă ar urma să ne 
înăuntrul incintei, celelalte construcţii în afara ei, în 
vale, pentru a nu stingheri vederea bisericii. Proiectele 
prezentate nu au convins membrii Comisiei, clădirile 
noi fiind prea mari şi prea apropiate de monumente, 
deci într-un tablou general agresîndu-1. S-a cerut 
refacerea planurilor. 

Referitor la Cetatea Tîrgu Mureş, respectiv medul în 
care clădirile vechi din incintă şi spaţiul din afara cetăţii 
pot fi folosite în prezent, arh. Marina Iliescu a prezentat 
Comisi'ei proiectul unei terase de beton în afara zidului, 
unde acum există parcaj şi se doreşte construirea unui 
restaurant. Discuţiile au condus la ideea că este de 

preferat ca vechile clădiri din cetate (garnizcana, basti
oanele) să fie <menajate ra rr L·zee szu restc.ur<rte, iar 
spaţiu I din jurul cetăţii să fie zonă verde, clădirile 
noi neacordîndu-se cu vechea arhitectură. 

Un alt proiect prezentat !pre avizare CNMASI a 
fost acela de refacere a Bisericii Sf. Spiridon Vechi din 
Bucureşti. Arh. Sanda Ignat a expus cele două variante 
de refaC'ere a bisericii.: la nivelul solului, cŞa cum a fost 
construită biserica în epocă, sau îngropată, aşa cum 
se cunoaşte ea în ccntemporaneitate. În urma discu
ţiilor s-a hotărît ca biserica să fi'e reconstruită. folo
sindu-se piatra originală care s-a păstrat, iar aşezarea 
să fie într-o i:;iaţetă scufundată, cu taluz verde. 

De asemenea s-a mai discutat: 
- restaurarea Casei din str. M. Rosetti, colţ cu str. 

Calderon, unde urmează să se instaleze reprezer.trnţa 
unei case de medă. Pe baza proiectelcr prezentate 
Comisia a avizat , cu condiţia decopertării pereţilor 
pentru a găsi eventuale tapete şi picturi originale şi 
păstrarea elementelor de iprns originale: 

- delimitarea zonelor de protecţie ~entru traseul 
autostrăzii Cernavcdă. Discuţia s-a amîrat pentru com
pletarea documentaţiei asupra stării celor 3 valuri, 
a castrelor şi siturilor arheologice existente în zonă: 

- situaţia deosebită a Dobrogei, unde legea fcndului 
funciar afectează siturile arheolcgice, foarte m:me
roase, mai ales pe litoral: 

- se prez i ntă proiectul (prof. Belea) pr ivitcr la 
perimetrul zonei verzi o Sălii Palatului, unde sînt prevă
zute subteran garaj şi parching pe două niveluri, plus 
spaţii afectate Sălii Palatului pentru expoziţii, restau
rante etc. Comisia cere supravegherea I ucrări lor de 
un arheolog, avînd în vedere existenţa vestigiilcr isto
rice în zona bisericii Creţulescu, precum şi marcarea 
monumentelor istorice dispărute (biserica Ionică); 

- Arh. A. Trişcu repune prcblcma continuării 
şantierului de construcţii la Muzeul Satului în clădirea 
afectată de o ciupercă a zidurilcr, deşi CNMASI nu a 
avizat lucrarea. Se propune o eidrcsă de protest către 
muzeu şi primărie. 

În data de 18 aprilie 1991 a avut loc o nouă şedinţă 
a CNMASI, care a început prin citirea de către arh. 
Peter Derer, secretarul Comisiei, a unui comunicat 
al CNMASI ce urmează să fie difuzat cu oca.zia zilei 
internaţio na l e a patrimoniului -18 aprilie - şi prin 
care se face un apel la conştientizarea datoriei tuturor 
cetăţenilor ce a apăra monumentele istorice. 
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